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A szegedi paprika versenyképességét 
csak nagyüzemi termeléssel lehet 

megőrizni 
Ankéton vitatták meg a paprikatermesztés kérdéseit 

a termelők és a szakemberek 
Mintegy hét óra hosszat a jelenlegi helyzetben még érés és holdanként mintegy 

tartó ankéton tárgyalták meg a rendkívül alacsony, 20 má- 15—18 százalékkal növekszik 
tegnap a termelök és a zsás holdankénti átlagtermés a termésátlag, 
szakemberek a szegedi pap- is veszélyeztetve van. Babo- Egyik legjobban vitatott 
rikatermesztés kérdéseit. Nagy nás hiedelmek az olyanok, kérdése volt az ankétnak, 
István, a Hazafias Népfront hogy az egyéni gazdaságok- hogy hol, miképpen és ki-
városi titkárának megnyitó ban termelt és a régi kis- nek a költségére oldják meg 
szavai uián dr. Erdei Fe- malmi feldolgozású paprika a tárolást. A Paprikafeldol-
renc, a Magyar Tudományos jobb minőségű. Az elmúlt gozó Vállalat képviselői sze-
Akadémia főtitkára tartott 10 éves tapasztalatok ennek rint — bár 1950 óta sokat 
előadást a paprikatermesztés éppen az ellenkezőjéről ta- fejlődött az üzem — jelen-
jelentőségéről, utána pedig núskodnak: a gyári feldolgo- leg mindössze napi 7 vagon 
Obermayer Ernő Kossuth-dí- zású paprika szín és zamat kapacitású szárító berende-
jas akadémikus ismertette a szempontjából is felül múlja zésük van, és körülbelül 250 
paprika mennyiségi és mi- a felszabadulás előtti éveit vagonnyi paprikát tudnak 
nőségi termesztésének kér- termését. tárolni. Ha figyelembe vesz-
déseit. A Szegedi Paprika- Minden paprikatermelő be- érés és holdanként mintegy 
feldolgozó Vállalat részéről láthatja, hogy a 7—8 ezer 2000 vagon paprika terem 
Engi János főmérnök vázol- forintos holdankénti terme- Szegeden, amelyet szeptefn-
ta azokat a problémákat, lési költség rendkívül ma- berben és októberben kelle-
amelyek jelenleg nehezítik gas. A mázsánkénti 300 fo- ne begyűjteni, akkor világos: 
ennek a híres szegedi kul- rintos átlagos árat sem le- „ jelenlegi tárolóhely 
turnövénynek ipari feldolgo- het sokáig fenntartani ebben s e m miképpen sem ele-
zasat. Az eloadasok ulan a helyzetben, hiszen a többi gendö 
sok hozzászólás hangzott el mezőgazdasági terményárhoz , ' . 
mind a jelenlévő szakembe- képest igen aránytalan. Ha A yauaiatnak «> a nepgaz-
rek, mind pedig a paprika- a szegedi "paprikások? azt d a s a g " a k 13 előnyős volna, 
termelők részéről. akarják, hogy termékük to- ff L e f f - m a t é kint a f ö í 

A tanácskozás egyhangú- vábbra is keresett cikk le- Idákba szüretelhetnék 
an megállapította: a pap- gven a világpiacon és a ff^rmróf ^ e e h h l f f a ielen-
rika igen hírneves és be- jövőben is fokozza Szeged f f f f f f f f f ffLffaff 
cses terméke Szegednek, hírnevét, akkor keresniük ezer látóra lete 
azonban feltétlenül meg kell a többtermelés megöl- ffffmŰré E r a oedte ntecs 
kell változtatni a terme- d i á n a k lehetőségeit. A tu- £ f n f 
lés módiát dományos szakemberek már p 6 n . z \ * e l m e r u l t y í , J 

les moajai, megvizsgálták hogv a nagv- v a s l a t , hogy bizonyos helye-
mert az eddigi kisüzemi, ha- '? a g y ken, elsősorban tsz-ek te-
ziipari jellegű termelés rend- ffffffff/ X e f é s g f f t " r ü l e t é " . szárítókat kellene 
kívül drága, költséges. Bul- ff J L 3 t e p m e l e s g e p e létestíeni. Itt is az a kérdés 
gáriában már messze elke- s u e nyomul előtérbe, hogy ki 

Gyakorlatilag mar jelen- é p í t s e m e g e z e k e t a b e r e n . 
leg sincs akadalya a gepi d e 2 éseket és honnan vegyék 
palantazasnak, a gepi r a a s z ü k s é g e s fedezetet, 
kultiválásnak. 2kz öntözés- TVIeg kell azonban oldani 
nek, a szállításnak stb. ezeket a problémákat rrün-

riában ezzel szemben öntő- és csupán a szedést kell ké- denképpen, még pedig a le-
zéses módszerrel — és nem zi erővel elvégezni. Szege- hető legsürgősebben. Mint a 
utolsó sorban a nagyüzemi den és környékén mintegy tanácskozás ismételten és 
gazdalkodás adottságait ki- 500—1000 kataszteri holdon végeredményben is leszögez-
használva — 150 mázsás lehet megvalósítani az öntő- te: a terméshozam emelése 
paprikatermést is elérnek, zéses paprikatermelést, an- legfontosabb, mert enélkül 
Nem kell azonban Bulgáriá- nál is inkább, mert olcsó és a szegedi paprika magas ön-
ba elmenni. Nálunk Magyar- jó minőségű öntözővíz áll költsége miatt lemarad a 
országon is minden lehető- rendelkezésre. A terméshoza- versenyben. A mindenkép-
ség adva van a terméshoza- mok növelése érdekében pen reális és hasznos ter-
mők megnövelésére és így ezenkívül alkalmazni kell a vek, elgondolások megvaló-
a paprika olcsóbb előállítá- langyoságyi palántanevelést, sításához már holnap hozzá 
sára. Az egyik solti tsz. 60 a vetőmag jarovizálását, kell fogni, operatív módon 
holdas öntözéses paprikatáb- amelynek az a jelentősége, intézkedni kell, nehogy egy 
Iája 62 mázsás termést ho- hogy több mint egy héttel újabb tanácskozásra legyen 
zott holdanként, de jó ered- hamarább bekövetkezik az szükség, 
ményt ért el öntözéses mód-
szerrel a Délalföldi Mező 

rültek bennünket. Szegeden 
1957-ben értük el a legma-
gasabb átlagtermést, amikor 
holdanként 35 mázsa papri-
kát szüreteltünk le, Bulgá-

gazdasági Kísérleti Intézet 
öthalmi üzemegysége is, ahol 
öntözés nélkül 41, öntözéssel 
pedig 82 mázsás paprikater-
mést takarítottak be. 

Jelenleg úgy áll a helyzet, 
hogy Kalocsa is megelőzte 
Szegedet a paprikatermesz-
tésben. Az elmaradás 

csak úgy szüntethető meg, 
ha a szegediek fokozatosan 
áttérnek a szövetkezeti 
nagyüzemi termelésre, mert 

Ma a Bánk bán-nal nyit 
a Szegedi Nemzeti Színház 
A Szegedi Nemzeti Szín- 2-án, pénteken kerül sor. A 

ház évadnyitó előadására Kamaraszínházban szeptem-
ma, csütörtökön este 7 óra- ber 26-án, szombaton este 
kor kerül sor. Az 1959—60- kezdődik az évad Fehér Klá-
as évadót Erkel Bánk bán ra vígjátékának, A teremtés 
cím., ötfelvonásos nemzeti koronájá-nak bemutatójával, 
operájával nyitják meg. A 
felújított Bánk bán szerep-
osztásában néhány figyelem-
re méltó változást tapasztal-
hat a közönség. Melinda sze-
repét ezúttal Horváth Anna 
énekli. A szerzői utasítás 
szerint Melindát koloratúr 
szopránnak kell énekelnie, 
s Szegeden először igazod-
nak most ehhez, mert meg-
előzően drámai szopránra 
osztották ezt a szerepet. II. 
Endre magyar király szere-
pében Szalma Ferenc lép 
fel. 

A további szereposztás a 
következő: Gertrudis: Tur-
ján Vilma; Ottó: Vargha 
Róbert; Bánk bán: Megyesi 
Pál; Tiborc: Horváth József; 
Petur bán: Szabady István; 
Biberach: Sinkó György; 
Solom: Lakatos János. Az 
opera Megyesi Pál rendezé-
sében, Sándor Sándor dísz-
letevel és Mezey Károly ko-
reográfiájával kerül színre. 

Az évad első bemutatója 
Hervé Nebántsvirág című 
bohózatos operettje lesz 
holnap, pénteken este 7 óra-
kor. Calderon romantikus 
drámájának, A zalameai bí-
rónak a premierjére október 

Pénteken és szombaton 
teljes ülést tart a SZOT 

A Szakszervezetek Orszá- rendi pontja a szakszerve-
gos Tanácsa szeptember zeti mozgalom néhány idő-
25-én és 26-án tartja ötödik szerű kérdése és további 
teljes ülését Budapesten, az feladatai a szocializmus épí-
ÉDOSZ-székház nagyterme- tésének gyorsításában, amely-
ben. nek előadója Gáspár Sán-

A tanácskozás első napi- dor, a SZOT főtitkára. Má-
sodik napirendi pontként 
Horn Dezső, a SZOT elnök-
ségének tagja terjeszt elő 
javaslatot a szakszervezetek 
megyei tanácsainak megerő-
sítésére, hatáskörük bőví-
tésére, feladataik növelésére 
és a falusi szakmaközi cso-
portok létrehozására. 

A számvizsgáló bizottság 
jelentését Harustyák József, 
a számvizsgáló bizottság el-
nöke terjeszti elő. 

Közeledik az MSZMP, a 
magyar kommunisták 
kongresszusa, amely 

a közvetlen pártfeíadatokon 
túl évekre megszabja ha-
zánk politikai, gazdasági és 
kulturális életének irányát 
Alapos megvitatásra kerül-
nek majd második ötéves 
tervünk irányelvei és ezzel 
együtt az egész nép anyagi, 
kulturális színvonala továb-
bi növelésének lehetőségei. 
A kongresszus munkája — 
miként a párt egész tevé-
kenysége — az emberért tör-
ténik, hogy szépítse, gazda-
gítsa életét. Ezért a párt és 
tevékenységét ez hatja át. 
Az MSZMP mindenki által 
ellenőrizhetően és szerényen, 
becsületesen teljesíti és fe-
jezi ki a nép törekvéseit. Eb-
ből adódik, hogy érdeklődés-
sel várja az ország a kong-
resszust, hiszen ott a szó 
valódi értelmében az egész 
nép ügyéről, további boldo-
gulásáról lesz szó. Bizonyos-
ra vesszük, hogy a kongresz-
szus nem rejti majd véka 
alá a fejlődésünket gátló hi-
bákat, ' ezek között azokat 
sem, amelyek némely vezető 
elrugaszkodásával, az embe-
rek véleményének semmibe-
vevésével függnek össze. 

A kongresszusi készülő-
dést jelentik a párt-alap-
szervezetek vezetőséget új-
jáválasztó taggyűlései is, 
amelyek e hónap elején kez-
dődtek és most is tartanak. 
A kommunisták számvetést 
végeznek, felmérik a meg-
tett utat és figyelmüket ál-
talában a teendőkre irá-
nyítják, hogy adott területü-
kön a legjobban végezhes-
sék a párt politikájának 
megvalósítását, ami egyet je-
lent a dolgozó emberek 
ügyének szolgálatával. A 
lüktető élet minden főbb 
kérdése sorra kerül a tag-
gyűléseken. Ezt mutatják az 
eddigi tapasztalatok, mi-
után mind Szegeden, mind a 
járásban a párt-alapszerve-
zetek jóval több mint felé-
ben lezajlottak már a veze-
tőséget újjáválasztó taggyű-
lések. 

Nagy figyelemmel, hoz-
záértéssel és felelős-
séggel foglalkoznak a 

taggyűlések a termelés kér-
déseivel is, hiszen a munka 
volt és marad a társadalom 
és benne az egyén előrelé-
pésének alapja. Az MSZMP 
helyes politikája nyomán 
életszínvonalunk emelkedé-
se a nép jó, odaadó munká-
jából fakad és ez adja a je-
len, meg a jövő aranyfede-
zetét. A termelés kérdései-
vel való beható törődés 
azért is örvendetes, mert, 
mint ismeretes, napirendre 
került hazánkban a szocia-
lizmus építésének meggyor-
sítása, egyenesen azért, hogy 
a munkások, parasztok, ér-
telmiségiek még gondtala-
nabb életre irányuló igé-
nyeit kielégíthessük. A szo-
cialista építés meggyorsítá-
sát, a helyesen fokozódó igé-
nyek kielégítését mind az 
ipar, mind a mezőgazdaság 

é s f e l e l ő s s é g g e l 

(Liebmann Béla telv.) 
Pisti, Kati, Ildi... meg a többiek mind megvannak, s a jóizű alvás után követ-

kezhet a finom reggeli. A kis névjegyek rögtön rákerülnek az apró csuklókra, ab-
ban a pillanatban, amint az elsőt szippantják az új emberkék. így biztosítják, hogy 
ne cserélhessék össze őket, a tiszta klinikai vagy kórhá zi ágyakban. 

termelésének és termelé-
kenységének növekedése biz-
tosítja. Nem új, de örök ér-
vényű megállapítás ez. 

Nagyon jó, és ennek így 
kell lennie a jövőben is, 
hogy a termelés kérdéseinek 
vizsgálatánál első helyen 
szerepel a munkakörülmé-
nyek lehetőségek szerinti ja-
vítása, a munkások, műsza-
ki értelmiségiek javaslatai-
nak figyelembe vétele. A 
taggyűlések útravalóul ezt 
is adták az új pártvezetősé-
geknek és tevékenységük-
ben soha nem feledkezhet-
nek meg erről sem. 

A Szegedi Falemezgyár 
gőzfűrész üzemének 
párttaggyűlésén is 

nyílt, őszinte vélemények 
hangzottak el, hogy az alap-
szervezet élete pezsgőbb, 
munkája hatékonyabb le-
gyen. A Gőzfűrész párt-
alapszervezetének mind a 
39 tagja jelen volt a tag-
gyűlésen és közülük 16-an 
szólaltak fel. A termelés 
kérdéseiről szakszerűen be-
széltek és tettek javaslato-
kat. Bulik elvtárs kérte, a 
gazdasági vezetők gondos-
kodjanak arról, hogy a mun-
kások ismerjék, mit teljesí-
tenek. A teljesítmények 
rendszeres értékelése fon-
tos a kongresszusi verseny-
ben is, hiszen az emberek 
tudni akarják, hol tartanak 
ígéreteik megvalósításában. 
Hódi elvtárs az üzem igaz-
gatóját, Dani elvtársat bí-
rálta, amiért nem tartózko-
dik eleget az üzemrészben, 
a munkások között. Kétség-
telen, hogy egy igazgatónak 
sok olyan intéznivalója 
akadhat, amá az íróasztal-
hoz köti. Ezt azonban nem 
hozta fel mentségül Dani 
elvtárs, hanem, nagyon he-
lyesen, a bírálatot elfogadva 
arról beszélt, keresi a lehe-
tőséget, hogy többet tartóz-
kodjék a munkahelyeken, s 
így közvetlenül értesülhes-
sen egy-egy problémáról, a 
munkások észrevételeiről. A 
taggyűlés hangot adott an-
nak is, hogy a gazdasági ve-
zetőknek a jövőben is törőd-
niök kell a munkakörülmé-
nyek javításával. 

Felelősséggel beszéltek 
a termelésről a szőregi 

allami gazdaság kom-
munistái is taggyűlésükön. 
Teljes joggal ostorozták a 
gazdasagi vezetést, amely-
nek lazasága következeo/n 
jelentós károk keletkeztek a 
termésben. A taggyűlésen 
jelenlévő igazgató, Orbán 
György elvtárs pártszerűtle-
nul megkísérelte útját állni 
a feleje elhangzott jogos kri-
tikáknak, azonban magatar-
tásai a taggyűlés nagyon he-
lyesen visszautasította. Nyo-
matékkal hangoztatták a 
gazdaságban történtek árra 
intenek, hogy nem lehet 
megtűrni a felelőtlenséget, 
hanyagságot. 

A Szegedi Kenderfonógyár 
II-es pártaalapszervezetehez 
három fontos üzemrész: a 
kartoló, a finomító és az 
előkészítő tartozik. Ha ezek-
ben az üzemrészekben aka-
dozik a munka, vagy bajok 
vannak a minőséggel, akkor 
ez kihat a gyár egész mun-
kájára. A párttaggyűlés en-
nek ismeretében foglalkozott 
a termelés helyi dolgaival. 
A vezetőség beszámolója 
önkritikusan elismerte, hiba 
volt, hogy nem foglalkoztak 
kielégítően a termeléssel, 
nem kérték egyes kérdései-
nek megoldásához a munká-
sok. műszaki értelmiségiek 
segítségét. A taggyűlés fel-
tárta a kongresszusi verseny 
eredményeit, például, hogy 
terven felül nagy mennyisé-
gű kévekötő aratózslneget 
gyártottak a mezőgazdaság-
nak. Felvázolták azonban a 
feladatokat is. így többek 
között, hogy állandóan fi-
gyelemmel kell kísérni a 
gyártási eljárások megtartá-
sát és törekedni kell az elő-
fonóban észlelhető munkaerő-
hullámzás megszüntetésére. 
A munkaversennyel kapcso-
latban rámutattak, szüksé-
ges, hogy az eddigieknél 
jobban adjon ehhez segítsé-
get a szakszervezet. Azt is 
aláhúzták — és ez is nagyon 
megszívlelendő —é hogy min-

den kommunistának politi-
kailag és szakmailag képez-
nie kell magát, mert csak 
így tud lépést tartani a ro-
hamosan fejlődő élet köve-
telményeivel. 

4 szegedi járás közsé-
geiben megtartott 

párt-alapszervezeti ve-
zetőséget újjáválasztó tag-
gyűléseken a meghívott pár-
tonkívüliek képviselőinek je-
lenlétében tanácskoztak a 
kommunisták. A sok fontos 
kérdés között jelentőségének 
megfelelő helyet foglalt el a 
termelés előrehaladása a 
mezőgazdaságban. A taggyű-
lések általában mindenütt 
rámutattak, hogy a mező-
gazdaság szocialista átalakí-
tása szükségszerű az egész 
nép, közötte a dolgozó pa-
rasztság életkörülményeinek 
javításához, a szocializmus 
építésének meggyorsításához. 
A taggyűléseken a párttag 
egyéni gazdák részéről szép 
elhatározások születtek. Dó-
con például Király és Mu-
hari elvtársak bejelentették, 
hogy belépnek a sándorfalvi 
Rózsa Ferenc Tsz-be és an-
nak dóci üzemegységében 
dolgoznak majd. A baksi 
községi pártszervezet tag-
gyűlése is úgy látta, adot-
tak a lehetőségek, hogy a 
községben termelőszövetke-
zetet alakítsanak majd. En-
nek érdekében természete-
sen türelmesen beszélnek az 
egyéni gazdákkal és meg-
mondják nekik: saját jobb 
életükért, a társadalmi fej-
lődésért válasszák a közös 
gazdálkodást. Persze nem 
erőszakoskodnak, hiszen a 
döntés joga az egyéni gaz-
dáké. Szatymazon arról is 
beszélgettek a kommunisták, 
milyen segítséget adnak a 
közös munkát ősszel kezdő 
új termelőszövetkezeteknek, 
hogy minél eredményeseb-
ben végezhessék teendőiket. 

Sikeres taggyűlések zaj-
lottak le a járás gépállomá-
sain. A párttagság kritiku-
san és önkritikusan vizsgál-
ta a gépállomás munkáját a 
mezőgazdasági termelés fel-
lendítésében. Szóltak arról, 
a termelőszövetkezeteknek 
minden gépi segítséget meg-
adnak, hogy az őszi mező-
gazdasági munkákat jól vé-
gezhessék, minél kevesebb 
emberi erővel. A termelő-
szövetkezetek párttaggyűlé-
sein is sokat és előremuta-
tóan foglalkoztak azzal, 
hogy milyen lehetőségek ál-
lanak a tsz-ek előtt a ter-
melés fokozására, a tagság 
jövedelmének emelésére. A 
mórahalmi Vörös Október 
Tsz is a belterjesség irányá-
ban fejleszti gazdagságát. Uj 
tíz holdnyi gyümölcsösök 
van és idén fordult termőre 
öt holdnyi őszibarackos kert-
jük. Természetesen nem ha-
nyagolják el az állattenyész-
tést sem, hiszen a jövede-
lem emelésében ennek nagy 
a szerepe. 

M ind a szegedi, mind a 
járási párt taggyűlése-
ken határozatba is 

foglalták, hogy mit tesznek 
a termelés további eredmé-
nyeiért az adott területnek 
megfelelően. Az üzemek 
kommunistái pedig kijárnak 
majd a falvakba dolgozó 
paraszt testvéreikhez és el-
beszélgetnek velük arról, 
hogy mit jelent az egyén-
nek, a társadalomnak a 
nagyüzemi termelés a mező-
gazdaságban. 

A párttaggyűlések után 
most már a taggyűléseken 
hozott határozatok végrehaj-
tásán a sor és gondoskod-
junk arról, hogy azok ne 
maradjanak holt betűk. Nem 
könnyű ez és bizonyára nem 
lesz sima az út. A kommu-
nisták azonban vállalják a 
munkát, hogy javára szol-
gáljanak embertársaiknak. 

Oktooer első napjaira be-
fejeződik a párt-alapszerveze-
tekben a vezetőségek újjá-
választása. Minden párttag 
kötelessége elősegíteni, hogy 
a pártélet és a pártmunka 
elevensége, a pártonkívüliek-
kel kialakult kapcsolat a 
taggyűlések után tovább fo-
kozódjék. 

Mert a követelményeknek 
megfelelő munkát csak így 
végezhetünk! 

ím. s.) 


